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رئیس جمهور:
دنیا و آژانس انرژی اتمی به ایران 

بدهکارند
ایســنا: رئیس جمهوری در آیین پانزدهمین سالروز  �

ملی فناوری هســته ای که به  صــورت ویدئوکنفرانس 
برگزار شــد، بــا تأکید بــر اهمیت فناوری هســته ای و 
حساسیت جهانیان در این زمینه گفت: «اگر جهانیان به 
اهداف جمهوری اسلامی ایران و اخلاق و اعتقاداتی که 
در این کشور حاکم است، توجه کنند، قاعدتا حساسیت 
آنچنانی نباید داشته باشند؛ چراکه این فناوری مثل سایر 
فناوری  نو اســت که در کشور ما در حال توسعه است، 
اما چون خودشــان معمــولا از این فنــاوری در جهان 
اســتفاده دیگری کردند مصداق ضرب المثل کافر همه 
را به کیش خود پندارد، هســتند و ما را در سلسله خود 
قرار می دهند». حسن روحانی با بیان اینکه اگر جهانیان 
درســت بیندیشند، نگرانی شان نابجاســت، عنوان کرد: 
همین نگرانی نابجا حدود ۱۶ ســال اســت که موجب 
ایجاد دردســر برای ملت ایران شده است؛ اگر این تفکر 
غلط در ذهن آنها نبود و اگر آنها کاملا به آنچه ســابقه 
ملــت ایران اســت اعتماد می کردند، از این مشــکلات 
خودبه خــود عبــور می کردیم. مــا هنوز هم بــا دنیا و 
آمریکایی ها داریم حرف می زنیم برای دست برداشتن از 
اقدامات غیرقانونی شان، بر این مبناست که آنها تفکری 
دارند و بر مبنای این تفکر برای خود دردســر و نگرانی 
ایجاد می کننــد. رئیس جمهوری افزود: «یکــی از آثار 
پرافتخار برجام این بود که صنعت و فناوری هســته ای 
را در ایــران به طورکامل قانونی کرد و درواقع حق ملت 
ایران را بازســتاند. ما همچنین این فناوری را توســعه 
دادیم درحالی که برخی بــه دروغ و غلط می گفتند که 
اینها برجام را امضا کردند و در برجام یک ســری چیزها 
از جمله پول های کشــور در بانک هــای خارجی و رفع 
تحریم های نفت و فلزات را برداشتند ولی در عوض این 
فناوری را معامله کردند؛ آنهــا این دروغ بزرگ را تکرار 
می کردند اما هرچــه می گفتیم آنهــا دروغ می گویند، 
اقلیتی بــاور نمی کردنــد». روحانی ادامــه داد: اخیرا 
مجلــس یازدهم مصوباتی انجام داد که تکالیفی برای 
سازمان انرژی اتمی تعیین کرد؛ این تکالیف نشان  داد که 
توانمندی هســته ای ما از هر زمان دیگری بیشتر است؛ 
این موضع را دنبال و افراد عاقل می دانستند اما عده ای 
هنوز در شــک بودند که امروز این شک و تردید برطرف 
شــده اســت. رئیس جمهوری در ادامه بــا بیان اینکه 
«ما همچنــان بر عهد خودمان پایبندیم»، خاطرنشــان 
 NPT بــود؛ در این NPT کــرد: «عهد ما بــا دنیا اجرای
دولت های عضو متعهد می شــوند که فعالیت هایشان 
صرفا صلح آمیز باشد و انحراف به فعالیت های نظامی 
نداشــته باشــند و این فعالیت های صلح آمیز با کمک 
آژانس انرژی اتمی و ســایر کشــور ها انجام شود. ما به 
NPT پیوســتن و بــه پادمان عمل می کنیــم، الان آنها 
بایــد بگویند که در این زمینه چه کمکی به ما کرده اند؟ 
بگویند در ســاخت ســانتریفیوژها، لیــزر، ایزوتوپ های 
پایدار و حتی آب سنگین که صلح آمیز است چه کمکی 
کرده اند؛ آژانس که فقط برای بازدید و نوشــتن گزارش 
نیست، بلکه باید کمک و حمایت هم بکنند؛ این طلب 
ما از آژانس کشورهای صنعتی و جهان است». او افزود: 
اینکه ما می گوییم حتی پروتکل الحاقی را هم به  صورت 
داوطلبانه اجرا کنیم و در واقع آژانس بالاترین نظارت ها 
را بر ما داشــته باشد، در برابرش نباید این گونه باشد که 
دنیا بگوید من در فعالیت های تجاری و اقتصادی شما را 
تحریم نمی کنم؛ این حداقل حداقل حداقل است بلکه 
آنها در برابر ایــن فعالیت صلح آمیز با توجه به نظارت 
آژانــس باید به ما کمک کنند؛ آژانــس، آمریکا و اروپا و 
کشورهای بزرگ صنعتی بدهکار ما هستند نه طلبکار و 

باید بدهی خود را پرداخت کنند.

رئیس قوه قضائیه:
وظیفه ذاتی دادگستری 

«رفع ظلم» است
ایســنا: رئیس قوه قضائیه با اشاره به وظیفه ذاتی  �

دادگســتری که همان «رفع ظلم» اســت، خاطرنشان 
کرد: آن مردی که اجازه دیدن فرزند را به مادر نمی دهد 
«ظالم» و «بی رحم» اســت و دادگستری که مسئولیت 
رفع ظلــم را بر عهده دارد باید با اقدامات قانونی خود 
اجازه انجام چنین ظلمی را ندهد. سیدابراهیم رئیسی 
صبح دیــروز به  صورت از پیش اعلام نشــده با حضور 
در دادگســتری شهرستان بهارســتان از شعب کیفری، 
حقوقی و مدنی این دادگســتری بازدید کرد. رئیســی 
ضمن انتقــاد از اجبارکردن مردم بــرای آوردن مجدد 
مدارک و گواهی های بانکی جهت اســتفاده در پرونده 
جدید گفت: فــردی که یک بار مــدارک و گواهی های 
بانکی خــود را به دادگســتری ارائــه داده، نباید برای 
راه انــدازی پرونده جدید خود مجددا هزینه ای متحمل 
شــود تا همان مدارک قبلی را به دادگستری ارائه دهد؛ 
در این گونه مــوارد باید از همان مدارک تهیه شــده در 
پرونده قبلی استفاده شــود. رئیس قوه قضائیه با بیان 
اینکه لازم نیســت کسانی که پولی برای عریضه نویسی 
ندارند وجهی پرداخت کنند، گفت: باید تا آنجا که امکان 
دارد هزینه های مردم را کم کرد. نباید شرایط به نحوی 
باشــد که کار آن فردی که پولی برای عریضه نویســی 
ندارد انجام نشــود. رئیســی در همین زمینه گفت که 
دادگستری ها کار عریضه نویسی برای افراد کم بضاعتی 
کــه توانایی پرداخت هزینــه آن را ندارند، انجام دهند.
او ضمن توصیه به مســئولان و رؤســای مجتمع ها و 
واحدهای قضائی به حضور در میان مردم ارباب رجوع 
و پیگیــری مشــکلات و گرفتاری های آنهــا گفت: تنها 
ذکر خــدا ما را به خداوند متعال نزدیک نمی کند بلکه 
پیگیری و حل مشکلات مردم، زمینه ساز نزدیک کردن ما 

به خداوند متعال است.

  طمع شعله
بی گمان، ســرمایه  اجتماعی اگر آســیبی دیده 
باشــد، فقط از آن توده مردم نیســت  کــه در میان 
برخی خواص هم رواج یافته است. خواصی که به 
دلیل جایگاهی که در آن هستند، باید بهتر و دقیق تر 
ببیننــد اوضاع را و به جای آنکــه عینک تیره ای در 
گرگ و میش فضای اجتماعی، اقتصادی و سیاســی 
زده باشــند، شایســته  تر بود تا چشم فراخ  تر کرده و 
آینده روشــن را ببینند. آنچه این بنده در پشت تمام 
دل نگرانی ها و شکوه از تیرگی ها به چشم می بیند، 
نگذاشت تا در این سه هفته، کلام لرزان و یأس آلود 
برخی دوســتان بزرگ، تصویر ماه های آینده  را تیره 
تلقی کند، اگر چه ممکن است قدری تار و کدر باشد.
مســائل ریز و درشت اقتصادی و اجتماعی که از 
یک سو مردمان را به دشواری معیشت کشانده و از 
ســوی دیگر غبار بر رخ اخلاق و ادب نشانده است، 
دلایل مهمی برای تزریق نومیدی و بدتر از آن، باور 
نومیدی اســت. اما اگر نمی توانیم در تاریخ دیرین 
کشــور تأمل کنیم، کافی است به تمام چالش های 
  صد ســال اخیر ایــران  بنگریم تــا دریابیم که حق 
ناامیدی نداریم و فرج بعد از شدت وعده ای حتمی 

بوده است.
تلقی دوســتان دلگیر با گرایش های سیاســی 
مختلــف و حتــی گاه متضاد، آن اســت که نه در 
رویکردهــای کلــی و کنش هــای دولتمــردان و 
مســئولان نهادهای مختلف امید گشایشی هست 
و نه در نام هایی که درســت یا نادرست  اما به طور 
جدی به عنوان نامزد های ریاست جمهوری پیش رو 
مطرح است. باور آنان این است که دوره چهره  های 
اثرگــذاری کــه در دوره هــای پیشــین انتخابــات 
ریاســت جمهوری رقابت می کردند، اعم از پیروز و 
شکست خورده، دیگر به سر  آمده و در خرداد آینده، 
در انتخاباتــی بی رمق و حداقلــی، چهره ای ناتوان 

زمام امور را به دست خواهد گرفت.
باور روشــن این بنده اما  چنین نیست. ارزیابی ام 
این است که اکنون و در اوان سال ۱۴۰۰، نگاه ما به 
نام ها و شــخصیت افرادی که در آن دوره ها رقابت 
می کردند، نگاهی پسینی است که تا  حدودی، رنگ 
مطلق نیز به خود گرفته است. کافی است در میان 
همین نامزدهای مطرح این روزها بگردیم و بیابیم 
که هم قرینه رقبای اصلی ســال های ۶۸، ۷۲، ۷۶ 
و ۸۰ وجــود دارد و هم مشــابه نامزدهای اصلی 
ســال های ۸۴، ۸۸، ۹۲ و ۹۶. سال ها را بدان سبب 
آوردم تا تصویــر را در زمان خود ببینیم نه در ۱۴۰۰ 
که تفاوت هایی آشکار با آن سال ها دارد؛ به  واسطه 
تغییر نسلی اساسی که رخ داده است. از این رو، هم 
رقابتی جدی می تواند شــکل گیرد و هم مشارکتی 

کثیر.
اگر می شد بیشتر نوشت، نمونه های برجسته ای 
می    آوردم برای اثبات آنکه به دلیل روشــن تربودن 
فضای کشــور و شــفافیت مطالبات مردم، به ویژه 
نسل جوان پرشور و نگران و نیز تجربه گران سنگی 
که در دست مدیران کشور هست، از یک سو و تغییر 
بنیادینی که در وضعیــت و موقعیت ایران بزرگ و 
نقش آفرینی های مهمــش رخ نموده، مانند آنچه 
در مذاکرات برجامی، همــکاری راهبردی با چین، 
توســعه روابط با همســایگان و همچنین تقویت 
زیرســاخت های اقتصادی در حال رخ دادن اســت، 
از ســوی دیگر، ماه  هــای آینده، دوره پیشــرفت و 
اعتلای کشور خواهد بود. کیست که نداند در دنیای 
پرتلاطم اکنون، پیشرفت جز با دشواری و عرق ریزان 
روح و جســم محقــق نمی شــود و حتــی گاهی 
جراحی هایی لازم است که ممکن است درد و زخم 
نیز به همراه داشته باشد  اما نتیجه اش هر چه باشد، 

بهبودی است و رستگاری.
از ایــن رو، ماننــد م. امید بزرگ یــاد در قاصدک 
مشــهورش، نومید نیســتم و اعتقادم آن است که 
نه تنها در اجاق ها، خردک شــررها فراوان اند، بلکه 
حتی می توان طمع شــعله بســت و مســئولیت 
نخبگان، ترویج گفتمانی اســت کــه در آن به جای 
تمرکز صرف بر چهره  ها، برنامه های عملیاتی برای 
تحقــق اولویت ها و ارزیابی توانمنــدی افراد برای 
انجام وعده هــای مبتنی بر برنامه ها معیار انتخاب 

باشد.

 وارد پیک چهارم کرونا شدیم
 تنها کســی که عدالــت را رعایــت می کند، گویا 
کروناســت که برایــش آدم ها فرقــی ندارند و قصد 
کرده همه را اسیر خود کند. هیچ آمار شفاف و نقشه 
راهی وجــود ندارد که بر اســاس آن تحلیل کنیم و 
گزارش بنویسیم و در حالی که رسانه های رسمی که 
باید خوراک رسانه ای داشته باشند و خبرسازی کنند، 
فضای مجازی ســکان هدایت را به دست گرفته و با 
سرعت اطلاعاتی را منتشر می کند که معلوم نیست 
واقعی است یا شایعه؟! هرکسی تریبون را در دست 
گرفته، ســخنرانی و اتهام زنی می کند و خدا می داند 
راست یا دروغ! ما صدای وزیر بهداشتی را می شنویم 
کــه التماس می کند ســفر نروید و بعــد می گوید به 
حرفم گــوش نکردند امــا نمی دانیم چــه به مردم 
بگوییــم. دقیقا چه چیزی را تحلیل کنیم! آیا پشــت 
پرده ها را عیان کنیم یا ســکوت کنیم. وقتی هزار بار 
فریاد زدیم این راهش نیست. وقتی ما به مسئولان و 
منابع خبری دسترسی مناسبی نداریم و حتی برخی 
گزارشات به نظر برخی رنگ و بوی امنیتی دارد، چه 

کنیم که به عهد خود با مردم وفادار باشیم؟!
استادان روزنامه نگاری عزیز شما بگویید چه باید 

کرد؟

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال هجدهم    شماره 3974 یکشنبه   22 فروردین 1400

 اخیرا ســایتی مدعی شــده اســت در جلسه ای 
در منزل حجت الاسلام موســوی لاری میان محسن 
رهامی و غلامحسین کرباسچی درگیری لفظی پیش 
آمده که روز گذشــته کرباسچی و رهامی به آن خبر 
غیرمســتند واکنش نشــان دادند. کرباسچی درباره 
کذب بودن این خبر گفته است: «در یک سال گذشته 
به خانه موسوی لاری نرفته ام و آخرین باری که آقای 
رهامی را دیدم چندســال قبل بود و هیچ مشــکلی 
باهــم نداریــم. به نظرم می خواســتند یک ســریال 
گاندوی دیگری بسازند و برای آن سناریوسازی کردند 
که سناریوی آن لو رفته است. دو سال قبل برای یک 
روضه به خانه آقای موسوی لاری رفتم و برای هیچ 

جلسه ای به آنجا نرفتم».
او همچنین ادامه داد: «جــدا از این موضوع، نه 
من و نه آقای رهامی جزء سران اصلاح طلب نیستیم 
که می گویند جلســه ســران اصلاح طلــب! من به 
روابط عمومــی حزب اعلام کردم که بررســی کنند و 
ببینند کدام رســانه چنین خبری را منتشر کرده است 
که گفتند ســایت عصر قانون. از آنها می خواهیم که 
خودشــان تکذیب کننــد؛ زیرا شــکایت راه به جایی 
نمی برد. این یک ســناریویی است که صدر تا ذیل آن 

دروغ است».
محســن رهامی هم درباره ایــن موضوع گفت: 
«اصــل ایــن خبر ســاختگی و خلاف واقع اســت و 
چیزی شــبیه به دروغ ۱۳ است. اصلا از سال ۹۵ که 
در جلســات شــرکت می کردم و عضو شورای عالی 
سیاســت گذاری اصلاح طلبان بودم تا کنون به هیچ 

عنوان در جلسات شورا حضور نداشتم. نکته بعدی 
اینکه تمام جلســات شورا همواره در دفتر بنیاد امید 
ایرانیان متعلق به آقای عارف تشــکیل می شــود و 
هیچ جلسه ای در منزل آقای موسوی لاری نداشتیم؛ 
از ســوی دیگر آقای کرباسچی هیچ گاه عضو شورای 

عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان نبوده است».
رهامــی با بیان اینکه ما ۴۰ ســال اســت با آقای 
کرباســچی دوســت هســتیم و تاکنون هیچ بحث 
و تنشــی میان ما رخ نداده اســت، تصریح کرد: «ما 
اخیرا هیچ نشســتی با مجمع جریان اصلاحات برای 
انتخابات نداشــتیم... در گزارشــی که منتشــر شده، 
نوشــته که آقای کرباســچی به من می گوید از آقای 
نجفی به خوبی دفاع نکرده اید! در حالی که من اصلا 
وکیــل نجفی نبودم که بخواهم از او در دادگاه دفاع 
کنم. در خصوص میترا اســتاد هم من اصلا شناختی 
از او نداشــتم و نجفــی بعــد از شهردارشــدنش، 
مراجعاتی داشــتند و در آنجا با خانم اســتاد آشــنا 
و بعــد از آن هم ازدواج کردنــد. او هیچ ارتباطی با 

جریان اصلاح طلب نداشــت که ما بخواهیم او را به 
نجفی یا انتخابات شورای شهر آشنا کنیم».

رهامــی با ذکر اینکه اســاس این گــزارش کذب 
اســت، گفــت: «در آســتانه انتخابــات می خواهند 
بگویند که اصلاح طلبان با همدیگر مشــکل دارند و 
دچار تشتت هســتند. این گزارش مانند سریال گاندو 
که علیه ظریف ســاخته شــده، سراســر دروغ است 
و ممکن اســت دروغ های بیشــتری را بــرای برخی 
از کاندیدا ها بســازند. تمام خبر ســاختگی و جعلی 
است. کســانی که از انسجام اصلاح طلبان و شورای 
سیاســت گذاری اصلاح طلبان نگران هســتند، چنین 
اخبار کذبی را منتشــر می کنند. ما اخیرا به برخی از 
استان ها ســفر کردیم و با استقبال خیلی خوبی هم 
مواجه شدیم؛ از این رو برخی از مخالفان گزارش های 
جعلی منتشــر می کنند تا بگویند اصلاح طلبان دچار 
تشتت و تنش هســتند... بعد از انتشار چنین خبری، 
آقــای حکیمی پور با من تماســی گرفتند و گفتند آیا 
جلســه ای برگزار شــده که من در جریــان نبوده ام! 

ایــن گزارش به نوعی بوده اســت که می خواســتند 
حرف های خودشــان را از زبان ما منتشر کنند. اگر به 
جزئیات گزارش منتشرشــده نگاهی بیندازید، متوجه 

می شوید که تماما جعلی است».
ادعاهای برخی ســایت های اصولگــرا در حالی 
است که چند روز پیش هم خبرگزاری فارس مدعی 
شــد محمدرضا عــارف ســتادهای انتخاباتی اش را 
در برخی اســتان ها راه انداخته اســت؛ در حالی که 
اساســا امکان تشــکیل ســتاد پیش از موعد قانونی 
تبلیغات ممکن نیســت. از سوی دیگر این خبرگزاری 
در ادعایــی عجیب آورده بود که راه عارف رســما از 
خاتمی و دیگر اصلاح طلبان جدا شــده است. چند 
روز از این ادعاها نگذشته بود که عارف دو روز پیش 
در یک ســخنرانی به طور مســتمر از ضرورت حفظ 
وحدت اصلاح طلبان ســخن گفت. به نظر می رسد 
اصولگرایــان در پی ایــن ادعاها می کوشــند جبهه 
اصلاحات را نزد جامعه دچار آشفتگی معرفی کنند؛ 
زیرا می دانند اگر اصلاح طلبان بتوانند مانند سال های 
۹۲، ۹۴ و ۹۶ به صورت متحد وارد انتخابات شــوند، 
عرصه انتخاباتی برایشــان به شــدت سخت خواهد 
شد؛ با همه اینها گویا در این دوره انتخابات باید تا روز 
۲۸ خرداد ۱۴۰۰ شاهد تکرار چنین شایعه سازی هایی 
باشــیم؛ خاصه آنکه چنین خلاف واقع گویی هایی در 
مواجهــه با دولت در ابعادی کلان تر یعنی از تریبون 
صداوســیما با ســاخت ســریالی مانند گاندو انجام 

می شود.

ادامه نگرانی اصولگرایان از  وحدت اصلاح طلبان

این بار گاندوسازی علیه اصلاح طلبان
رهامی و کرباسچی بگومگو  با یکدیگر  را تکذیب کردند

 رقابــت تنگاتنــگ در جریــان اصولگرایــی، بین شــورای وحدت 
اصولگرایــان و شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب بــرای انتخابات ۱۴۰۰ 
در جریان اســت و تا اینجای کار به نظر می رســد که شــورای وحدت 
یک -هیچ از شــورای ائتلاف جلو افتاده است. تا شورای ائتلاف درگیر 
مجامع استانی خود است، شورای وحدت رایزنی با نامزدهای بالقوه را 
شروع کرده است. دیروز متکی، سخنگوی شورای وحدت، خبر داده که 
آیت االله موحدی کرمانی، رئیس جامعه روحانیت، به زودی نامه نگاری 
با چهره هایی همچون رضایی، قالیباف و رئیســی را آغاز خواهد کرد و 
در ادامــه به دیگر افرادی که اعلام نامــزدی کرده اند هم نامه خواهد 
نوشت. مجتبی شاکری، دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی که 
حزبش درون ســازوکار شورای ائتلاف است نیز دیروز گفته چهره هایی 
که در عرصه انتخابــات از جبهه اصولگرایان حضــور خواهند یافت، 
رئیسی، قالیباف، محمد، جلیلی و رضایی هستند؛ اگرچه تا اینجای کار 
شورای ائتلاف همچنان و رســما از ورود به بحث مصادیق خودداری 
کرده اســت. نقطه اختلاف این دو جریان هم از همین جا آغاز می شود. 
ائتلافی ها می گفتند که وحدتی ها در نقش پدرخوانده ظاهر شده اند و 
می خواهند از بالا چینش انتخاباتــی را آغاز کنند اما ما دموکرات گونه 
با برگزاری مجامع عمومی در اســتان ها و با نظرســنجی به نامزدهای 
نهایی خواهیم رســید. مهدی چمران، عضو شورای ائتلاف، در آخرین 
اظهارنظر گفته کــه ما هنوز وارد مصادیق نشــده ایم: «چون ما درگیر 
بحث مجامع شهرستانی هستیم، اصولا نباید درباره مصداق بیندیشیم؛ 
به بیان دیگر ابتدا باید مجامع تشــکیل شود پس از آن، باید به مجمع 
بــزرگ تهران بینجامد تــا در آنجا، فرصت انتخــاب و گزینش یا بحث 

اینکه چه کســانی بیایند، بــه وجود آید. در حال حاضــر تلاش ما این 
اســت که فرایند از پایین به بالا شــکل بگیرد. به هر حال ممکن است 
افراد کاندیدایی را مدنظرشان داشته باشند اما نمی توانند آن کاندیدا را 
به عنوان نظر شــورای ائتلاف اعلام کنند. نظر شورای ائتلاف در مجمع 

مشخص می شود».
با این حال متکی، ســخنگوی شــورای وحدت، با بیان اینکه تعداد 
کســانی که بنا داریم دعوت کنیم بیشــتر از رئیســی، قالیباف و رضایی 
اســت، گفته است اما فعلا از آنها خواسته شــد برنامه و افراد کلیدی 
کابینــه خــود را به شــورای وحدت ارائه دهنــد. او گفتــه از نامزدها 
درخواست می شود که همچنین افراد کلیدی مورد نظر برای کابینه را 
اعلام کنند تا ســپس برای گفت وگو تنظیم وقت شود و بعد از مطالعه 
آن، از آنها دعوت می شود در جلسه هیئت عالی شورای وحدت حضور 

یابند و با آنها به شکل رودررو گفت وگو کنیم.
او در پاســخ به این پرســش که با توجه به اینکه رئیسی و قالیباف 
رســما اعلام نامزدی نکرده اند، بر چه اساســی از آنها برنامه خواسته 
شده، گفته ما مبنا را کسانی قرار دادیم که در معرض نامزدی انتخابات 
هستند. رئیســی و قالیباف صرف نظر از نظر شخصی خودشان، از نظر 
افکار عمومی نامزد بالقوه محسوب می شوند و با توجه به پاسخی که 
آنها خواهند داد، متوجه تمایل آنها برای اعلام داوطلبی خواهیم شد.
متکــی دراین باره که شــما اعلام کردید گزینه اول شــورای وحدت 
سیدابراهیم رئیسی اســت، چرا از محمدباقر قالیباف و محسن رضایی 
برنامــه خواســتید، گفت: هــر مجموعــه اولویتــی دارد و گزینه اول 
ما رئیســی اســت. برای این با رضایی و قالیبــاف گفت وگو کردیم تا از 

دیدگاه های آنها مطلع شــویم تا در شرایط ویژه، چنانچه ناگزیر شویم، 
به سمت گزینه ای غیر از سیدابراهیم رئیسی برویم.

به نظر می رســد که امید یکی شــدن دو سازوکار شــورای وحدت، 
شــورای ائتلاف و جبهه پایداری هم به سراب بدل شده است. با وجود 
ذوق زدگی حدادعادل، لیدر شورای ائتلاف و سخنان اخیر پورمحمدی، 
دبیر شورای عالی جامعه روحانیت مبارز، مبنی بر قوت گرفتن احتمال 
وحدت بین این دو جریان اما دو روز پیش چمران گفت که رایزنی ها با 
شورای وحدت تاکنون به نتیجه نرسیده است و متکی هم گفته که قرار 
شــده حداقل تا دو هفته گفت وگو و صحبتی با شورای ائتلاف نداشته 
باشــیم. او گفته که به نظرم هر کدام از گروه ها و پایگاه های انتخاباتی 
ارزشــی و اصولگرا به طور جداگانه کار خود را پیش ببرند تا ببینیم در 

آینده چه رقم می خورد.
امــا آنچــه از برایند اخبار و گفته هــا می توان نتیجه گیــری کرد، این 
اســت که رضایی، رئیســی، قالیباف، جلیلی و با احتمال کمتری سعید 
محمــد احتمالا جزء پنج گزینــه اصلی نامزدهای اصولگرایی هســتند 
که در این صورت چهره هایی ماننــد ضرغامی، دهقان، وزرای رنگارنگ 
دولت احمدی نژاد و حتی دو عضو هیئت رئیســه مجلس فعلی، نیکزاد 
و قاضی زاده، چندان شانسی برای بدل شدن به گزینه یا گزینه های نهایی 
نخواهند داشــت. یک نکته را هم نباید از ذهن دور داشــت و آن اینکه 
تقریبا اکثر چهره های اصولگرایی و حتی ســخنگویان دو جریان شورای 
ائتلاف و شورای وحدت اعلام کرده اند در صورت اینکه رئیسی به دعوت 
آنها پاســخ مثبت بدهد، او به تک گزینه اصولگرایان بدل خواهد شــد و 

باقی نامزدها شانس خود را کاملا از دست می دهند.

رقابت تنگاتنگ اصولگرایان برای انتخابات ۱۴۰۰
شوراى وحدت از شوراى ائتلاف پیشى گرفت

رئیسی، قالیباف، رضایی و جلیلی ۴ گزینه نخست انتخاباتی

 شــرق: بــرادر غلامرضــا منصــوری گفــت: جهت 
روشن شــدن بعضی از زوایای قتــل قاضی منصوری، 
لایحه احضار ســفیر وقت ایران در رومانی به قاضی 

پرونده ارائه شده است.
غلامرضا منصــوری، قاضی بازنشســته اجرائیات 
بخش لواســانات بود کــه در پرونده اکبــر طبری به 
مشــارکت در باند رشــوه خواری قــوه قضائیه متهم 
شــده بود اما خرداد سال گذشته، جسد وی در هتلی 
در بخارست پیدا شد. دادســتانی رومانی علت مرگ 
را خودکشــی عنوان کرد اما مســتندات و مدارکی که 
خودکشی را تأیید کند، منتشر نشده و ادعای خودکشی 
با ابهامات بسیاری روبه رو است و همچنان گزینه قتل 

در رابطه با مرگ مشکوک منصوری مطرح است.
وکیــل خانــواده منصــوری در این رابطــه گفته 
اســت: فایل های صوتی که از ایشــان موجود است و 
توســط خانواده شان ارائه شــده، همه نشان می دهد 
که روحیــه مرحوم منصوری روحیه ای نبوده اســت 
که خودکشــی کرده باشــد. به نظر می آید اتفاقی رخ 
داده است. علیزاده در ادامه درباره گزارش ارسالی از 
رومانی دراین باره گفت: گزارشــی که از رومانی آمده 
بسیار مبهم است و در این گزارش تأکید بر خودکشی 
اســت در حالی که پزشکی قانونی به صورت قطعی 
نمی تواند علت مرگ را روشــن کند و نوشــته شــده 
«ضربه به ناحیه سر» و مشــخص نشده که ضربه بر 

اثر چه اتفاقی بوده است.
با گذشت ۱۰ ماه از مرگ قاضی منصوری همچنان 
خبری از رفع ابهامات پرونده نیست و برادر غلامرضا 
منصوری در گفت وگو با ایلنا درخصوص آخرین روند 
پیگیــری پرونده قتــل قاضی منصوری، گفته اســت: 
ابهامات مربوط به پرونده قتل قاضی منصوری نه تنها 

برطرف نشــده بلکه علی رغم بُعد بین المللی که پیدا 
کرده، متأســفانه به صورت عادی در حال رســیدگی 
اســت و با توجه به تقاضاهای مکرر، ما امید چندانی 
جهــت ابهام زدایی با صدور دســتور ویــژه از طریق 
مســئولان قضائی نداریم. وی افزود: البته با توجه به 
اینکه کشــور رومانی جزء اتحادیه اروپاست، آن قسم 
از قصوری را که دســتگاه قضائــی دولت رومانی در 
مورد قاضی منصوری داشته از طریق دادگاه اتحادیه 
اروپا پیگیری خواهیم کرد اما مواردی هســت که در 
حوزه رسیدگی دســتگاه قضائی کشور خودمان است 
که انتظار داریم رسیدگی و پیگیری آنها در دستور کار 

قرار گیرد.
برادر قاضی منصوری گفت: اکنون مأموریت سفیر 
وقت جمهوری اســلامی ایران در کشور رومانی پایان 
یافته ولی مســتندات موجود حاکی از آن اســت که 
قاضی منصوری پیشــنهاد پناهندگی دستگاه قضائی 
رومانی را رد کرده و اساســا اتهامــات وارده به خود 
را قبول نداشــته و حسب مدارک و مستندات موجود، 
ایشــان جهت بازگشت به کشور به ســفارت ایران در 
رومانــی مراجعه کرده اســت و دو روز با هماهنگی 
ســفیر ایران در مهمانســرای سفارت کشــورمان در 
بخارســت اقامــت داشــته و از همان ســاعت ورود 
به ســفارت به ســفیر اصرار کرده کــه حضور وی در 
ســفارت و آمادگی و تلاش جهت بازگشــت به کشور 
به مقامات ایران اطلاع داده شود اما سفیر اعلام کرد 
که ادارات دولتی تعطیل هستند و این هماهنگی روز 
شــنبه با مقامات جمهوری اســلامی صورت خواهد 
گرفت که قبل از رســیدن روز شــنبه سفارت ایران در 
ســاعت سه ونیم شب جمعه وی را به بهانه درمان و 
رســاندن به مراکز درمانی با ماشین سفارت و کارمند 

سفارت تحویل پلیس محلی رومانی می دهند و بعد 
از آن در اقدامی تأمل برانگیز سخنگوی وزارت خارجه 
و ســخنگوی قــوه قضائیــه اعلام کردنــد که قاضی 
منصوری جهت مشــورت به سفارت مراجعه کرده و 

قصد بازگشت به کشور را نداشته است.
او ادامه داد: دستور دســتگیری وی صادر شد در 
حالی که ایشان بیش از ۴۸ ساعت در سفارت حضور 
داشــت و منتظر هماهنگی و بازگشــت به ایران بود 
و چنانچه منبع انتشــار اخبار نادرســت و غیرواقعی 
این دو ســخنگوی ســفارت ایران در بخارســت بوده 
اســت، باید مشخص شــود که هدف ســفیر از اعلام 
خبر نادرســت به آنها چه بوده است. برادر غلامرضا 
منصــوری اضافه کرد: هرچند قاضــی منصوری بعد 
از شــنیدن نام و موضوع اتهام خود در پرونده مذکور 
موضوع و عقایدشــان را طی فایل تصویری به اطلاع 
هم وطنان رساندند اما ابهامات اقدامات سفارت باعث 
شده اســت که بعضی از دنبال کنندگان، موضوع قتل 
قاضــی منصوری که از طریق خبرگزاری های مختلف 
داخلی انتشار می یابد، متأسفانه در اعلام نظرات آن را 

مانند موضوع خاشقجی می دانند.
وی در پایــان بیــان کرد: آقــای علیزاده طباطبایی 
وکیل اولیای دم جهت روشن شــدن بعضی از زوایای 
پنهان قتل قاضی منصــوری لایحه ای جهت احضار 
و بازخواســت سفیر وقت ایران در رومانی به بازپرس 

رسیدگی کننده قتل ارائه داده است.
پیش از این نیز محمــود علیزاده طباطبایی، وکیل 
خانــواده غلامرضا منصوری، با بیــان اینکه ابهامات 
زیــادی درباره پرونــده قاضی منصــوری وجود دارد، 
دربــاره همراهی یک زن با قاضی منصوری گفته بود: 
«این موضوع صددرصــد صحت دارد و در لایحه نیز 

اســم این خانم ذکر شده تا از وی کسب اطلاع شود». 
علیزاده طباطبایــی تأکیــد کرد: خانمی کــه در زمان 
فعالیت قاضی منصوری به عنوان معاون دادســتان 
به عنوان رئیس دفتر ایشــان فعالیت می کرده، همراه 
او بوده اســت. این خانم همراه ایشــان در زمانی که 
به عنــوان رئیس هیئت تخلفات منصوب شــدند به 
سازمان برنامه رفتند و آنجا مشغول بودند و این خانم 
در این مسافرت همراه ایشان بوده است. او تأکید کرد: 
البتــه این خانم قبل از ایشــان برای ادامه تحصیل به 
فرانســه رفته بودند، اما در این مسافرت همراه ایشان 
بودند و از فرانســه به آلمان آمدند، ایشان را همراهی 
می کردنــد و تا آخریــن لحظات نیز با ایشــان همراه 
بودند. این خانم اطلاعات زیادی دارند که می تواند به 

روشن شدن موضوع کمک کند.
در رابطه بــا نتیجه احضار یا بازپرســی از این زن 
خبری در دســت نیســت؛ همان گونه که مشــخص 
نیســت ســفیر ایران در رومانی احضار خواهد شــد 
یا خیر؟ امــا پیش از این هم صحبت از نقش ســفیر 
ایران در رومانی از ســوی اولیای دم منصوری مطرح 
شده بود که با توجه به خبر اخیر، باید منتظر تصمیم 
قضائی ماند. ایــن پرونده با توجه به ابعاد پنهانی که 
در پرونده فســاد طبری داشــت، در صورت رسیدگی 
دقیق ممکن اســت به مفسدین دانه درشتی برسد که 
از مرگ منصوری و عدم اعتــراف او به آنچه در قبال 
رشــوه های میلیاردی دریافت کرده، ســود می بردند؛ 
زیــرا با مرگ منصوری پرونده اتهامات او در دســتگاه 
قضا بســته شد و معلوم نشــد او برای حمایت از چه 
افرادی با دریافت رشوه، عدالت را قربانی کرده  است 
و چه تعداد انسان بی گناه در پیشگاه قضاوت او خود 

یا منافعشان نابود شده اند.

احتمال احضار سفیر  وقت ایران در  رومانی در پرونده مرگ قاضی منصوری
آیا پاى یک سفیر در میان است؟


